
  

Rok 2008 
Je osmým rokem dalšího století i dalšího tisíciletí , v němž vstupujeme 

současně i do druhého století existence našeho včelařského spolku. Náš 
spolkový život začíná dne 14. Ledna, kdy se v 17 hodin schází v klubovně 

v Evropském domě na Perštýnském náměstí tito přátelé: Evžen Báchor, Ing. 
Jiří Marhan, Ing. Oldřich Dumek, Ivan Kříž, Ing. Josef Vlach, Oldřich 

Kimler, Ing. Jitka Duchová, Ing. Josef Šroll, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. 
Bohumír Pitthard, Ing. Jiří Vojtěch, Miroslav Kadleček, František Malovec, 

Josef Havrda.  
Za řízení předsedou přítelem Báchorem výbor po dlouhé době opět 

schvaloval zápis z listopadové výborové schůze a dále projednal připravenost 

nastávající Výroční schůze i plesu. Přípravy na obě události jsou v plném 
proudu. Je schválen předsedou připravený plán činnosti na celý rok i 

předběžná zpráva o hospodaření přednesená pokladníkem přítelem 
Marhanem. Výrazně se projevila dotace poskytovaná na osvětu, která 

obohatila naši pokladnu o 79. 500, - Kč.  
V další části seznamuje předseda podrobně výbor s „Orientačním 

popisem náplní činností funkcionářů ZO ČSV“. Ten představuje stručný 
výňatek z předpisů Českého svazu včelařů, v nichž jsou upraveny činnosti 

jednotlivých funkcionářů ve vztahu především ke stanovám a také 
k předpisům o osvětové činnosti, chovatelství, činnosti prohlížitelů včelstev, 

k předpisům upravujícím podmínky nároku na příspěvek ze svépomocného 
fondu aj.  

Jaké má povinnosti kontrolní a revizní komise ZO jsme si zopakovali 

z dokumentu „Orientační popis činnosti KRK v ZO a OV ČSV“.  
Z organizačních záležitostí je pak odklad povinnosti vésti podvojné 

účetnictví. To se týká těch ZO, které mají roční obrat přesahující 3 miliony 
Kč a těch, u nichž byly zjištěny závažné nedostatky ve vedení financí . Ani 

jeden z těchto důvodů není náš případ.   
Neveselé bylo další čtení. Tím bylo nařízení Krajské veterinární správy 

pro Pardubický kraj č. 2008/1, z něhož se dovídáme, že opět v našem blízkém 
okolí hrozí nebezpečná nákaza: mor včelího plodu. Dvě jeho ohniska 

v Rohovládové Bělé a jedno v Sopřeči jsou opět signálem, že neštěstí nechodí 
po horách, ale může přijít i na včely a na včelaře. Ochranná pásma jsou opět 

příliš blízko a tentokrát už byla zasažena i jedna obec na území naší ZO a to 
Kříčeň za Bohdančí. Naštěstí tam podle mých informací není ani jedno 

stanoviště se včelami. Následovaly podrobné pokyny hovořící o postupech 
při tlumení a prevenci moru včelího plodu v ochranných pásmech, vydanými 
Státní a Krajskou veterinární správou. Lze si jen přát, abychom tyto pokyny 

ve své včelařské činnosti nikdy nepotřebovali, jedna „morová rána“ v podobě 
likvidace včelstev v ochranných pásmech kolem ohnisek varoázy v letech 

1982 a 1983 nám bohatě stačila.  



  

Nemalou pozornost jednání si vyžádala situace, kdy již i v Česku 
dochází v některých lokalitách k hromadným úhynům včelstev, projevujícím 
se mizením včel, které způsobuje zánik včelstev. V úlech mimo zbytků zásob 

a plodu není nic jiného, když při dosavadních příčinách úhynů na nosemu či 
na otravu zůstávalo v úlech spousta mrtvolek. Na vině jsou zřejmě viry, které 

přenáší varoáza. Tak o tom hovoří pracovníci zabývající se výzkumem, který 
probíhá nejen u nás ale zejména v USA, kde se pro fenomén mizení včelstev 

vžil název známý pod zkratkou CCD (Colony Collapse Disorder). Potlačit 
intenzitu napadení včelstev varoázou, která za mírné loňské zimy nadmíru 

stoupla, bude prvořadým úkolem veterinářů a především nás , včelařů.  
Rozdělením úkolů k zajištění tomboly na plese, výměně razítka ZO 

(ČESKÝ SVAZ VČELAŘŮ o.s., okresní výbor Pardubice, ZÁKLADNÍ 
ORGANIZACE PARDUBICE, Evid. číslo: 50 603, IČO: 64242463) a na 

němž jsou znaky ČSV a Pardubic, vedení evidence a půjčování knih, vedení 
knihy pošty, vybrání několika přátel k jejich navržení na včelařské 

vyznamenání, jednání výboru krátce po 20. hodině končí.  
 
V sobotu dne 19. ledna 2008 se koná  

100. VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 

Jubilejní výroční schůze se koná v krásném prostředí hudebního 

sálu na pardubické radnici. Má to být slavnostní tečka za jubilejním stým 
rokem nepřetržitého trvání naší včelařské organizace. Před zcela 

zaplněným sálem ji zahajuje předseda přítel Evžen Báchor. Ve svém 
slavnostním projevu hovoří o všem, čím jsme oslavili v průběhu minulého 

roku kulaté sté výročí organizovaného včelaření na Pardubicku. Nebyly to 
jenom četné schůze, zaměřené na vzdělávání našich členů a na utužování 

vzájemné pospolitosti. Naše úsilí směřovalo i k široké veřejnosti, kdy jsme 
mimo tradičních říjnových Dnů medu uspořádali po téměř desetileté 

přestávce Včelařský ples, který byl již třináctým a pro velmi kladnou 
odezvu na něj, máme připravený ples čtrnáctý. S obdivem a uznáním byla 
přijata naše účast na mezinárodní včelařské pouti na sv. Hostýně, které 

jsme se zúčastnili v květnu. Tam naše účast v krojích dodala křtu sochy 
sv. Ambrože – patrona včelařů a slavnostní mši, která následovala, velice 

důstojný ráz. Předseda tuto slavnostní událost popsal takto:  

Ještě dnes mi v uších zní volání z několika tisícového davu „Ať žijí 

pardubičtí včelaři, sláva jim“. Zvuk z cvakání spouští a blesky fotoaparátů 
ozařovaly skupinku stojících včelařů jako čestná stráž u sochy našeho 

patrona, který čekal na své požehnání. Naše krojovaná účast na 
evropském setkání včelařů a křest sochy sv. Ambrože vnesla do srdcí 

všech účastníků vážnost, porozumění a soulad. Lesk našich krojů ozářil 
mysl přítomných, kteří nám vyjadřovali obdiv a uznání. Závěrečná mše 

svatá v hostýnském chrámu byla ukončením slavnostního rituálu setkání 



  

chovatelů včel mluvících různým jazykem a nářečím. Vnitřní energie 
vyzařovaná z lidských těl se vznášela nad hlavami přítomných jako 
poselství bohu o naší vzácné činnosti chovu včel.    

 Po tak silném zážitku, jsme se rozjeli na prohlídku města Zlín. 
Baťovo muzeum obuvi, občerstvení na střeše Baťova paláce a prohlídka 

města, bylo naše druhé kulturní poznání.  

V naší činnosti jsme nezapomněli ani na začínající včelaře, kterým a 

nejen jim patřilo setkání u kočovných vozů pod Kunětickou horou. 
Praktické ukázky včelaření mnohdy vydají víc než dlouhé přednášky. 

Poučení zde našli jak začínající tak i zkušenější včelaři, neboť všichni bez 
rozdílu se musíme stále učit. Po přednášce př. Báchora ještě program 

zpestřil př. Arnošt Klukas ze Břehů svými zkušenostmi z chovu matek 
přednesenými jemu vlastním poutavým způsobem. Dobrou náladu pak 

umocnili dva hudebníci, pečené klobásy a medovina.  
V projevu předsedy nemohl chybět ani popis slavnostního průvodu, 

který se uskutečnil poprvé před zahájením VIII. Dnů medu, kterým jsme 
pozvali občany našeho města do Kulturního domu v Hronovické.  

V projevu zmínil i podporu, které se našemu včelařství dostává jak 

z prostředků Evropské unie, tak i od naší vlády. Dotace jsou zaměřeny nejen 
účelově a to na pořizování moderního zařízení na zpracování medu, na léčiva a 

techniku na léčení včel, na osvětu. Pokračuje také dotace na opylovací činnost 
včel, která je poskytována na jednotlivá včelstva je uznáním za jejich chov 

který má celospolečenský prospěch.  Z magistrátu a z Krajského úřadu jsme 
obdrželi dotaci na pořádání Dnů medu a na vydání našeho almanachu.  

Kladně ohodnotil navázání ´úzké spolupráce s  Perníkovým hejtmanstvím 
pod Kunětickou horou př. Vlachem, který tam k malé včelařské expozici přidal 

v červnu i veřejné medobraní.  

Mimo přednášek, které jsme uskutečnili v naší organizaci ještě pak sám 

př. Báchor jako učitel včelařství uskutečnil 24 přednášek po celé České 
republice. Včelařství presentoval i v italském Rosignanu, kde se konalo 
mezinárodní setkání výrobců ekologických potravin na slavnostech „Olivového 

oleje“.  Spolupráce se slovinskými včelaři byla při návštěvě Krompírských 
slavností, při křestu klasického slovinského včelínu a účastí v mezinárodní 

soutěži o nejlepší med též ve Slovinsku. Setkání s polskými včelaři se 
uskutečnilo v Klodzku a polští včelaři na oplátku navštívili naše Dny medu.  

Teplá zima byla příznivá pro roztoče Varroa Destruktor. Díky 
odpovědnému přístupu našich členů i díky účinných lékům a novým 

prostředkům na jejich aplikaci se podařilo tohoto škůdce udržet na nízké 
úrovni, takže nedocházelo k plošným úhynům. Další nebezpečná nákaza a to 

mor včelího plodu se přiblížil k našim hranicím v místě sousedícím s územím 
ZO Rohovládová Bělá, kde byla zjištěna tři jeho ohniska.  



  

Přítel Báchor osobně zajistil 30 tisíc spolkových sklenic  s nápisem 
„Český med“ a s logem ČSV. Ty byly během několika málo dnů členy 
rozebrány. Cena sklenice byla 6, 60 Kč. Ve zprávě zmínil i několik negativních 

událostí a to krádež úlů se včelami př. Salavce z Volče. Př. Lopatovi z Pardubic 
neznámý žhář zapálil kočovný vůz.  Totéž se přihodilo i př. Zelingerovi 

z Čeperky. Třetí kočovný vůz podlehl ohni př. Jiroutkovi z Velkých Kolodějí, 
kde příčinou byla zřejmě neopatrnost. Nakonec citace z jeho výroční zprávy a 

to: „Vyskytl se případ udání včelaře včelařem z pouhé závisti. Tímto krokem 
bylo poškozeno desetileté úsilí naší práce“. Dosti silná slova, která v žádném 

případě nevystihují situaci v naší organizaci, nýbrž jsou reakcí na jeho spor 
s jednatelem OV ČSV př. Emanuelem Veselým, který je popsán v událostech 

minulého roku jako spor o obsah lihu v medovině.  

V závěru popřál všem zdraví, štěstí, lásku a porozumění a zdravá a silná 

včelstva, plné plásty medu, hodně poznatků ze včelařských akcí.  

 

S nemenším zájmen přítomní vyslechli zprávu o hospodaření , kterou 
přednesl pokladník přítel Ing. Jiří Marhan.  

 

Zpráva o hospodaření 
ZO ČSV Pardubice za rok 2007 

Stav finančních prostředků: 
Datum   1. 1. 2007   31. 12. 2007 

Účet u ČSOB  123. 996, 96 Kč  201. 761, 83 Kč 
Hotovost    14 399, 50    10. 287, 50 

Celkem   183. 396, 46   212. 049, 33 
Výsledek     + 73. 652, 87 Kč 

 
Účetní výsledek hospodaření za rok 2007: 

    Účet u ČSOB  Hotovost 
Příjem   678. 357, 87 Kč  446. 548, 00 Kč 
Vydání   600. 593, 00   459. 660, 00 

Celkem    77. 764, 87    - 4. 112, 00 
Výsledek     + 73. 652, 87 Kč 

Hospodaření s dotacemi: 
    Příjem  Vydání  Rozdíl 

Národní dotace  347. 310, 00 Kč 346. 392, 00 Kč 918. 00 Kč 
          (vráceno) 

Dotace podle vyhlášky 1978/2005 Sb. : 
Kompresory  79. 450, 00 Kč 113. 500, 00 Kč 34. 050, 00 Kč 

          (doplatek) 
Kočování   22. 500, 00   22. 500, 00      - 

Léčiva   48. 681, 00   65. 545, 00  17. 848, 00 



  

           (doplatek) 
Přednášky   79. 500, -    6. 974, 00  72. 526, 00 
Magistrát Pardubice: 

Dny medu   30. 000, 00 Kč  28. 800, 00 Kč  1. 200, 00 Kč 
Almanach   20. 000, 00   20. 000, 00   - 

Nájemné klubovny  2. 900, 00    2. 900, 00   - 
 

Hlavní rozpočtové položky 
    Příjem  Vydání  Rozdíl 

Čl. příspěvky a 200 Kč  33. 400, 00 Kč 33. 400, 00 Kč     - 
Přísp. za včelst. a 16 Kč 36. 032, 00  30. 627, 00  + 5. 405, 

00 
Přísp. za včelst. a 8 Kč 17. 976, 00   -  + 17. 976, 00 

Přísp. nových členů  2. 012, 00   1. 898, -  +   114, 00 
Výroční členská schůze     -    5. 216, 00  -  5. 216, 00 

Tombola    1. 770, 00   1. 732, 00  +    38, 00 
Včelařský ples   50. 545, 00  46. 446, 00  + 4. 099, 00 
Setkání u vozu      -    3. 616, 00  -  3. 616, 00 

Zájezd     9. 400, 00  14. 538, 00  -  5. 138, 00 
Dny medu   31. 500, 00   28. 800, 00   + 2. 700, 00  

Nájem klubovny  11. 068, 00  16. 578, 00  -  5. 510, 00 
Funkční odměny      -   10. 370, 00  - 10. 370, 00 

Daň Finanč. úřadu     -    1. 830, 00  -  1. 830, 00 
Cestovné       -    2. 220, 00  -  2. 220, 00 

Medovina   15. 075, 00   9. 000, 00  +  6. 075, 00 
Kopírování, kanc. prostředky    1. 867, 00  -  1. 867, 00 

 
Sestavil dne 6. ledna 2008 Ing. Jiří Marhan 

 
Evžen Báchor v. r.   Ing. Josef Vlach v. r.   Ing. Jiří Marhan v. r.  
předseda    jednatel   Pokladník ZO 

Oldřich Kimler v. r.  Ing. Jiří Vojtěch v. r.  Miroslav Kadleček v. r.  
   členové revizní komise 

 
Rozpočet 

ZO ČSV Pardubice na rok 2008 
 

Předpokládané příjmy: 
Příspěvky za včelstva a 8 Kč     18. 000, 00 Kč 

15% z příspěvků na včelstva a 16 Kč    5. 000, 00 
Včelařský ples       40. 000, 00 

Včelařský zájezd        9. 000, 00 
Dotace Magistrátu Pardubice na Dny medu  30. 000, 00 



  

Dotace na přednášky      74. 000, 00 
Dotace na Almanach, reklamy    20. 000, 00 
Prodej Almanachu      20. 000, 00 

Podnájem klubovny      10. 000, 00 
Příjmy celkem          226. 000, 00 Kč 

 
Předpokládané výdaje: 

Výroční schůze        7. 000, 00 Kč 
Setkání u vozu        3. 000, 00 

Včelařský zájezd        10. 000, 00 
Dny medu        25. 000, 00 

Včelařský ples       40. 000, 00 
Nájem klubovny       16. 000, 00 

Funkční odměny       10. 000, 00 
Daně Finančnímu úřadu      2. 000, 00 

Kopírování, kanc. prostředky       2. 000, 00 
Almanach            130. 000, 00 
Výdaje celkem       245. 000. 00 Kč 

Vzhledem k vydání almanachu ke 100. výročí založení včelařské organizace 
v Pardubicích je rozpočet na rok 2008 deficitní částkou 19. 000, 00 Kč, která 

je ovšem bezpečně kryta rezervou finančních prostředků (73. 652, 00 Kč), 
vytvořenou v roce 2007.  

 
Vypracoval dne 6. ledna 2008 Ing. Jiří Marhan 

 
Evžen Báchor v. r.  Ing. Josef Vlach v. r.  Ing. Jiří Marhan v. r.  

Předseda ZO  Jednatel ZO   Pokladník ZO 
 

 
Plán činnosti organizace na rok 2008 přednesl přítel Evžen Báchor.  
 

Ze zprávy jednatele : 

Základní organizace Pardubice měla 15. září 2007 173 členů. Z 

toho 4 členy bez včelstev a 5 členů, kteří v průběhu roku skončili 

se včelařením (nepožádali o dotaci) . Registrovala 2 

neorganizované včelaře. Všichni měli dohromady 2270 včelstev. 

Na začátku roku 2007 má organizace 168 členů a registruje dva 

neorganizované včelaře. Mimo území základní organizace bylo 

registrováno 391 včelstev. S koncem roku bylo z evidence 

vyřazeno 8 včelařů. V průběhu roku se přihlásilo 9 včelařů. Mezi 

včelaři bylo 8 žen. Nejmladšímu členovi bylo 15 let, nejstaršímu 



  

96 let. Průměrný věk členů organizace byl 59 let . Od roku 2001 

se počet členů organizace ustálil. Pohybuje se v rozmezí 165 až 

173 členů. Počet včelstev proti stejnému období roku 2006 

vzrostl o 42 včelstev.  

Dále jsme se dověděli jaké je věkové složení členstva: do 20 let 

máme 3 členy (což činí 1, 8%), od 21 do 30 let = 8 členů (4, 

7%), 31 až 40 let = 17 členů (10%), 41 – 50 let =15 členů (8, 

8%), 51 až 60 let = 45 členů (25, 9%), 61 až 70 let = 29 členů 

(17%), 71 až 80 let = 41 členů (23, 5%), více než 80 let 14 ´členů 

(8, 2%). Průměrný věk členské základny je 59 let.  

Následovalo rozdělení podle počtu chovaných včelstev 

jednotlivými včelaři: Bez včelstev máme 9 členů, 1 až 5 včelstev 

chová 63 včelařů (ti chovají celkem 221 včelstev), 6 až 10 

včelstev = 42 včelařů (315 včelstev), 11 až 15 včelstev = 23 

včelařů (291 včelstev), 16 až 30 = 24 včelařů (521 včelstev), 31 

až 100 včelstev = 12 včelařů (620 včelstev), 101 až 150 včelstev 

= 1 včelař (142 včelstev), více než 150 včelstev = 1 včelař (160 

včelstev).  V těchto počtech jsou i 2 včelaři , kteří nejsou členy 

ČSV.  

Nejvíce včelstev chovají přátelé: Květoslav Čáp = 160, Dana 

Tichá = 142, Evžen Báchor 100 a Jiří Vojtěch 94 včelstev.  

V roce 2007 kočovalo 12 včelařů se 17 kočovnými vozy. Do polí 

bylo přisunuto 717 a do lesů 187 včelstev. Naši členové 

odchovali 523 matek.  

V tom roce se mimo výroční schůze konalo 7 schůzí členských, 

s průměrnou účastí 57 členů (34, 6%) a bylo na nich a dalších 

akcích (Setkání u kočovných vozů a na Dnech medu) 

uskutečněno 10 přednášek.  

V druhém pololetí došlo ke třem požárům kočovných vozů . Ve 

dvou případech se jednalo o žhářství a jeden požár vznikl 

z neopatrnosti.  

 

Zprávu hospodáře o předmětech v držení organizace přednesl 

přítel Ing. Vlach: 

 



  

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 100. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

 

Ku dni 31. 12. 2007 měla naše ZO ve vlastnictví následující 
předměty: 

1 ks psací stroj ZETA uložený v klubovně ve Spolkovém domě 

1 ks taška jednatele u př. Ing. Josefa Vlacha 

75 ks odznak Včelaři Pardubice u př. Evžena Báchora 

 materiál na kroje v zůstatkové hodnotě 

 2 ks státní vlajka České republiky u př. Evžena Báchora   

Inventář včelařského kroužku u př. Josefa Vlacha: 

1 ks úl Moravský univerzál  2 ks bomba na propan-butan – 2 kg 

1 ks opalovací lampa   1 ks včelařský kuřák 

2 ks klobouk se závojem 

Do evidence majetku naší ZO bylo v roce 2007, na základě podmínek 

stanovených vládní vyhláškou č. 197/2005 Sb.,  zavedeno dalších 7 
dotovaných kompresorů, takže k 31. 12. 2007 je v evidenci celkem 34 
kompresorů, které drží přátelé:  

Evžen Báchor, Vlastimil Benadik, Květoslav Čáp ml., Květoslav Čáp st., 
Pavel Dědek, Ing. Jitka Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Josef Havrda, 

Josef Janko, Miroslav Kadleček, Karel Kinzel, Milan Krulich, Petr 
Kuděla, František Malovec, Ing. Vladimír Michalec, Libor Nevoránek, 

Jaroslav Novotný, Ing. Stanislav Panuš, Miroslav Paulus, Ing. Stanislav 
Poskočil,  Miroslav Teplý, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Vojtěch, Karel 

Vrzáň, Jan Bystrý, Jaroslav Domorák, MUDr. Radek Hubač, Ivan Kříž, 
Roman Salavec a Ing. Josef Šroll.  

V Pardubicích 19. ledna 2008   

Vypracoval: Josef Havrda - hospodář 

 

Evžen Báchor       Ing. Josef Vlach 
  předseda ZO        jednatel ZO 

 
Přítel Oldřich Kimler ve zprávě Kontrolní a revizní komise 

informoval členstvo o kontrole příjmových a výdajových účtů která byla 
provedena 14. ledna 2008 komisí ve složení přátel Oldřicha Kimlera, Ing. 

Jiřího Vojtěcha a Miroslava Kadlečka, při níž bylo shledán naprostý soulad 



  

na všech základních a souhrnných účtech a že celý pokladní systém, včetně 
výplaty dotací, podpory, členských příspěvků, účtování léčiv a dalších účtů je 
velmi pečlivě veden a vše je precizně uspořádáno. Práci pokladníkovi ztěžují 

někteří členové, kterých si dvacet pět nepřišlo pro dotace.  
Co k tomuto dodat jiného než to, že máme ve funkci pokladníka 

svědomitého a pečlivého přítele Ing. Jiřího Marhana.  
 

2. února 2008 se koná v Kulturním domě na Dukle XIII. 

Včelařský ples. K tanci a poslechu hraje kapela Milana Reimberka. 

Účastníci byli při příchodu přivítání malými sladkými dárky a to 

medovníky, které tak jako loňského roku napekla dcera našeho 

člena přítele Josefa Křepely Danuše Hrobařová ze Svítkova. Na 

tomto plese byla uspořádána tombola, v níž byla mimo medu, 

medoviny, výrobků z medu a včelařských potřeb i řada věcí, které 

do tomboly věnovali naši členové i příznivci. Tombolu organizoval 

přítel Josef Šroll a pomáhal mu př. František Malovec. Losů bylo 2. 

000 a jejich cena byla 5, - Kč  Ples se vydařil, a ani pokladník přítel 

Jiří Marhan nemusel sáhnout na naše finance, naopak k nim přibylo 

něco kolem čtyř tisíc korun (vydání 42. 722, - a příjem 48. 335, - 

Kč).  Hlavní podíl na organizaci plesu měl opět př. Oldřich Dumek, 

který zajistil hudbu, sál, plakáty, vstupenky i jejich distribuci. Podle 

osobní zkušenosti pisatele těchto řádků , byla jediná vada na kráse 

plesu přílišná hlasitost hudební produkce , pro kterou po necelých 

třech hodinách ples opustil.  

 

18. února 2008 jedná výbor. Přítomni jsou přátelé Báchor , 

Kříž, Vlach, Kimler, Duchová, Pitthard, Marhan, Malovec, 

Poskočil, Dumek a Havrda.  

Projednáván byl systém objednávání , placení a distribuce 

léčiv. Př. pokladník připomíná, že platba za léčiva je značně vysoká 

a do pokladny se 70% dotace vrátí až na podzim. V této souvislosti 

zazněla informace nákazového referenta př. Poskočila o tom, jak 

dopadlo vyšetření směsných vzorků měli, které jsme odeslali do VÚ 

v Dole v lednu. Výsledkem vyšetření bylo zjištění, že 130 je pozitivních 

na varoázu, z toho bylo 18 s počtem větším než 3 roztoči na jedno 

včelstvo. Oproti loňskému roku došlo k mírnému zlepšení situace. 

Veterinární správa rozhodne o způsobu léčení.  



  

 V další části výbor schválil uspořádání plesu v roce 2009. 

Návrh př. Báchora, aby se funkci úsekového důvěrníka dal větší 

respekt, nechá vyrobit razítka všem důvěrníkům, kterými budou 

potvrzovat například provedená léčení včel u jejich členů . Potom 

uložil př. Báchorovi, Vlachovi a Marhanovi, aby vyřešili 

v peněžním ústavu záležitost spojenou s výměnou razítka ZO. Př. 

Báchorovi a Poskočilovi , aby vytvořili formuláře na každou formu 

léčení včel. Př. Poskočilovi, aby odeslal výsledky vyšetření zimní 

měli na Krajskou veterinární správu a př. Vlachovi, aby nahlásil na 

OV ČSV jména prohlížitelů včelích nákaz v naší ZO, kterými jsou 

přátelé Báchor. Vlach a Hubač.  

Př. Oldřich Dumek začal pracovat na databázi včelařů a 

stanovišť včelstev, z níž by bylo možno vytvořit digitální mapu 

všech stanovišť za využití systému GPS včetně jejich fotografií i 

fota včelařů.  

 

21. února 2008 na členské schůzi v kavárně Evropa jsme 

vyslechli dvě přednášky př. Báchora a to „Varoáza“ a „Mor včelího 

plodu“. Přednášky byly obohaceny názornou projekcí 

dataprojektorem.  

Nákazový referent přečetl jména osmnácti včelařů, kteří musí 

nyní na jaře natřít zavíčkovaný plod přípravkem M 1 AER. 

Současně sděluje, že si mohou dnes u něho objednat formidolové 

desky.  

Na schůzi byl přítomen MVDr. Vodrážka z Krajské veterinární 

služby, který řekl, že se nesmíme nechat ukolébat přechodným 

zlepšením situace v intenzitě napadení včelstev varoázou, a že se 

přiklání k názoru VÚ v Dole a to natřít zavíčkovaný plod i na těch 

stanovištích, kde byl výskyt varoázy nižší než 3 VD na jedno 

včelstvo… Dále připomněl, že vzhledem k neutěšené situaci 

s rozšiřujícím se morem včelího plodu v ČR, musí být vyšetřena 

měl u včelstev, s nimiž se kočuje, anebo se mají přemístit mimo 

katastr obce.  

Na této schůzi byla přijata za člena Viola Páleníková, dcera 

přítele Ing. Jiřího Vojtěcha z Černé za Bory a Komzáková ze 

Smrkova Týnce. 

Přítel Čáp sděluje, že se synem jsou schopni testovat a 

opravovat vyvíječe aerosolu.  



  

 

17. března 2008 se mění situace v přeléčení včelstev, která 

byla nastíněna na únorové členské schůzi. Výbor se totiž seznámil 

s novým nařízením Krajské veterinární správy č . 2/2008. V něm je 

nařízeno přeléčení všech včelstev na území těch základních 

organizací ČSV, u kterých bylo po vyšetření zimním měli méně než 

25% stanovišť prostých varoázy. Přeléčení formou nátěru 

zavíčkovaného plodu s následnou fumigací se musí provést do 15. 

dubn 2008.  

Výbor vzal na vědomí, že za razítka pro důvěrníky jsme vydali 

4. 800, - Kč. Dále informaci předsedy př. Báchora, že chystá zájezd 

do Slovinska a že v Českém rozhlasu Hradec Králové v neděli od 

19. 30 hodin a každé poslední úterý v měsíci má relaci o včelách a 

včelích produktech.  

20. března 2007 se uskutečnila členská schůze, na níž byli 

přítomní seznámeni s nařízením Krajské veterinární správy s tím, že 

naše organizace měla 21% negativních stanovišť a že se nás toto 

nařízení také týká.  

Hlavní náplní byla přednáška př. Báchora na téma „Co ve 

včelstvu v určitém období udělat“. Přednášku opět doplnil názorným 

způsobem. Na toto téma měl přednášet náš bývalý předseda přítel 

Jaroslav Hahn z Prahy, který se pro nemoc omluvil.  

 

 

Mor včelího plodu přímo v Pardubicích.  

Jako blesk z čirého nebe se rozšířila mezi včelaři Pardubicka 

zpráva o moru včelího plodu na Hůrkách 1085. Krajská veterinární 

pro Pardubický kraj Pardubicích obdržela dne 17. března 2008 

protokol o vyšetření měli na mor včelího plodu z Výzkumného 

ústavu včelařského Dol, v němž byl zjištěn výskyt spor Penibacillus 

larvae v množství, které opravňovalo podezření na možný výskyt 

této nebezpečné nákazy. Poté se dělo následující .  

 

 

Dne 28. března 2008 provedli veterináři za přítomnosti našeho 

předsedy př. Báchora kontrolu na stanovišti u čp. 1085 na Hůrkách. 

Zde kontrolovali 19 včelami obsazených úlů. Včelstva byla 

v průměrné síle a měla v průměru po 6 kg glycidových zásob. Při 



  

kontrole rozebíráním díla zjistili u jednoho včelstva klinické 

příznaky moru včelího plodu a to ve všech jeho stadiích jako 

proděravělá víčka, táhnoucí se a zapáchající obsah buněk i 

příškvary v buňkách.  

Následovalo správní řízení s chovatelem Petrem Šedivým, 

jehož výsledkem bylo nařízení , že musí včely komisionálně usmrtit 

a okamžitě spálit včetně všech zásobních plástů , souší a hořlavého 

materiálu nacházejícímu se v ohnisku. Včelí produkty jako med, 

vosk propolis a mateří kašičku bylo nařízeno též spálit, pokud se 

nepodaří tyto neškodně likvidovat prostřednictvím asanačního 

podniku. Nařízena byla dezinfekce 3% roztokem louhu sodného 

všech věcí, které nelze spálit a polít 10% vápenným mlékem okolí 

stanoviště do vzdálenosti 2 metrů.  

Na základě tohoto nařízení odvezl Petr Šedivý věci do Žáravic, 

kde byly za přítomnosti hasičů a zástupce místní včelařské 

organizace spáleny.  

 

Dnem 17. dubna 2008 nabylo účinnost nařízení Veterinární 

správy pro kraj Pardubický č. 4/2008, kterým se vymezilo ochranné 

pásmo kolem ohniska moru a to v okruhu 5 km. Do toho byly 

zahrnuty tyto obce: k. ú. 754340 Brozany nad Labem, k. ú. 619965 

Černá za Bory, k. ú. 632244 Dražkov nad Labem, k. ú. 619973 

Drozdice, k. ú. 664910 Kladina, k. ú. 737178 Kunětice, k. ú. 679101 

Lány u Dašic, k. ú. 689076 Lukovna, k. ú. 619981 Mnětice, k. ú. 

703249 Nemošice, k. ú. 737186 Němčice nad Labem, k. ú. 09328 

Ohrazenice, k. ú. 717657 Pardubice, k. ú. 717835 Pardubičky, k. ú. 

747661 Počaply nad Loučnou, k. ú. 737194 Ráby, k. ú. 747670 

Sezemice nad Loučnou, k. ú. 717851 Spojil, k. ú. 753076 Srch, k. ú. 

754366 Staré Hradiště, k. ú. 619990 Staročernsko, k. ú. 717843 

Studánka, k. ú. 717959 Trnová, k. ú. 779041 Velké Koloděje, k. ú. 

780979 Veská a k. ú. 793388 Zminný.  

 

 

17. dubna 2008 kdy nabylo účinnosti nařízení Veterinární 

správy se konala řádná členská schůze, kde byla tato záležitost, 

projednána. Z nařízení vyplývá zákaz přesunů včelstev z a do 

ochranného pásma, všem chovatelům uložena povinnost odevzdat 

prostřednictvím ZO ČSV vzorky letní měli získané nejpozději do 26 . 



  

5. 2008 a to za dobu nejméně 15 dnů na území správního úřadu . Med 

od klinicky zdravých včelstev získaný v ochranném pásmu se může 

uvádět do oběhu jen po negativním výsledku jeho vyšetření na mor 

včelího plodu. V případě pozitivního nálezu může jít na zpracování 

do pekáren. Přemístění veškerého chovatelského zařízení z nebo do 

ochranného pásma jen ze stanovišť s klinicky zdravými včelstvy po 

provedení důkladné očisty a dezinfekce 3% louhem sodným. 

Nařízení směřuje také na roje neznámého původu a divoce žijící 

včelstva, které se musí neprodleně utratit. Každoročně pak musí 

včelaři v ochranném pásmu odevzdávat vzorek zimní méli na 

vyšetření na mor včelího plodu.  

Pozorovací doba jednoho roku po likvidaci včelstev v  ohnisku a 

dvě bakteriologická vyšetření měli s negativními výsledky umožní 

prohlásit nákazu za zdolanou.  

Nesplnění povinností vyplývajících z tohoto veterinárního 

opatření může být postiženo pokutou u fyzických osob 50. 000, - Kč 

a 2, 000. 000, - Kč u právnické či podnikající osoby.  

Tolik pro představu, jak tato událost zasáhla naši ZO přímo 

v jejím středu.  Při pátrání po zdroji, odkud se nákaza na Hůrka 

dostala, se jeví jako nejpravděpodobnější to, že náš bývalý člen Petr 

Šedivý včelařil na dvou místech a to mimo Hůrek i v Žáravicích čp. 

35, kde se v okolí našla loni tři a letos další tři ohniska moru. 

Z vydaného nařízení však vyplývá, že mor byl zjištěn pouze zde 

v Pardubicích.   

 

22. dubna 2008 si důvěrníci vyzvedávají u předsedy př. 

Báchora obálky s podložkami, které vyrobili ve Výzkumném ústavu 

včelařském v Dole. Podložka o rozměru 27x15 cm sestává z obálky, 

jejíž jedna strana je ze síťoviny cca 3x5mm, která je podložena 

zkříženými dvěma špejlemi, které vymezují několikamilimetrový 

odstup síťky od dna obálky.  

Podložky pak v co nejkratší době včelaři v ochranném pásmu 

musí vložit do podmetů a s mělí je pak odevzdat do členské květnové 

schůze důvěrníkům.  

 

26. dubna 2008 VI. Setkání u kočovných vozů pod Kunětickou 

horou. Už hodnou dobu před devátou hodinou, kterážto byla 

oficiálním začátkem setkání, je na místě čilý ruch. Přítel Báchor si 



  

připravuje pomůcky na přednášku, přátelé Vlach, Marhan a Pitthard 

zase přístřešek a věci související s občerstvením a ochutnávkou 

medoviny. V době kdy př. Malovec přiváží lavice zapůjčené 

kastelánem Kunětické hory je zde již živo. Včelaři tak jako vždy 

mající si co říci živě diskutují současnou situaci, kterou přinesla další 

teplá zima, která neumožnila včelám přestávku v plodování a tudíž 

včely vyčerpaly dosti své síly a na druhé straně umožnila 

nepřerušovaný rozvoj jejich škůdce – Varoázy.  

Setkání bylo pojaté opět jako kurs pro začínající včelaře 

provedený učitelem včelařství, naším předsedou, přítelem Báchorem. 

Početné obecenstvo zaujal tím, že teorii demonstroval na řadě 

včelařského příslušenství . Že posluchače zaujal, svědčí i to, že jej 

vydrželi poslouchat téměř tři hodiny bez přestávky. Po zodpovězení 

četných dotazů se pak ujal slova přítel Arnošt Klukas ze Břehů, který 

opět s mnoha pomůckami a s humorem jemu vlastním předvedl něco 

z poezie včelařství tj. z chovu matek. Ten také jako př. Báchor zaujal 

i ty zkušenější včelaře, kterých na shromáždění také nebylo málo.  

I letošní setkání bylo za pěkného slunečného počasí, které se 

vyklubalo z ranních mráčků. Sluníčko a rozkvetlé ovocné stromy 

byly pěknou kulisou místa konání . Ohřáté klobásy, káva, čaj i 

nealkoholické nápoje pro řidiče, to vše pak přispělo k dobré pohodě. 

Je víc než hodina po poledni, kdy se po krátké zajímavé diskusi o 

chovu matek s př. Arnoštem Klukasem, přítomní rozjíždějí ke svým 

domovům.  Skončil tak další vydařený počin iniciovaný přítelem 

Báchorem, kterému letos s jeho přípravou pomohli i další přátelé.  

 

12. května 2008 jedná v klubovně ve Spolkovém domě výbor . 

Jsou přítomni tito přátelé: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ing. 

Oldřich Dumek, Ivan Kříž, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, 

Ing. Bohumír Pitthard, František Malovec, Ing. Jitka Duchová, 

Miroslav Kadleček, Oldřich Kimler, Josef Havrda. Omluven je př. 

Ing. Josef Šroll.  

Nákazový referent př. Poskočil podává zprávu o provedeném jarním 

přeléčení včelstev nátěrem plodu s následnou fumigací, které 

proběhlo bez problémů, až na to, že nemá doposud od šesti členů 

písemný doklad o jeho provedení. Odbyt medu z ochranného pásma 

je komplikován tím, že se musí vyčkat výsledků vyšetření měli na 



  

mor a teprve potom, když bude vzorek negativní , bude možno dát 

med do oběhu. Měl se bude vybírat na nadcházející členské schůzi. 

Př. pokladník Marhan sděluje, že bylo zakoupeno dalších šest 

kompresorů na aerosolování.  

 

15. května 2008 se na členské schůzi přebírají od členů 

obálky s letní mělí, které budou odeslány k vyšetření na mor. 

Členům vysvětluje předseda podmínky, které se musí dodržet 

v ochranném pásmu kolem ohniska moru včetně podmínek, za 

kterých se bude moci dávat do oběhu med. Na této členské schůzi je 

přijata za člena Jana Jarochová z Jeníkovic, která zatím včely 

nechová. Stále trvá nedostatek spočívající v neoznačení stanovišť 

včelstev mimo bydliště i kočovných vozů. Na nich musí být jméno 

včelaře a kontakt na něho. Př. Dumek vypracoval formuláře pro 

všechny včelaře, na kterých jsou uvedena všechna povinná i 

nepovinná léčení včelstev v průběhu tohoto roku. Datumy 

jednotlivých úkonů bude vyplňovat každý včelař, a protože léčení 

musí být prováděno komisionálně, bude jej potvrzovat důvěrník 

daného úseku. Př. Poskočil vydává formidolové desky těm, kteří si 

je objednali.  

Vyšetření jednoho vzorku na přítomnost spor moru včelího 

plodu přijde na 450, - Kč. Naše pokladna však zeje prázdnotou a tak 

předseda Evžen Báchor sahá do svých úspor a vyšetření hradí ze 

svého. Dne 10. 6. 2008 poskytl 5. 000, - Kč, 146. 2008 pak 44. 130, 

- Kč. Protože je toto vyšetření nařízeno státem, můžeme si požádat o 

jeho uhrazení, peníze se však vrátí až za několik měsíců. 

 
 

 

25. června 2008 živelní pohroma v podobě orkánu KIRIL, která 

postihla naši republiku, si zřejmě nejvíce zařádila v našem 

pardubickém kraji. V obcích kolem Vápeného Podola rvala střechy 

domů a pohled do lesů v širokém okolí byl na mnoha místech jako z 

hororu. Zdravé, letité stromy byly buďto vyvráceny, nebo třeba i 

v polovině kmeny ukrouceny. Nebyly ušetřeny ani včely, například 

náš člen přítel Ing. Jiří Vojtěch z Černé za Bory, který má včelnici 

v Tasovicích u Heřmanova Městce, tam našel desítky úlů 



  

rozházených široko daleko po zemi. Když spolu s rodinnými 

příslušníky vše posbíral, byla bilance velmi smutná. O jedenáct 

včelstev přišel úplně a většina ostatních byla pro tuto sezonu velmi 

poškozena 

 

26. června až 30. července 2008, to jsou dny, které část našich 

členů strávila na tematickém zájezdu do Slovinska a Itálie. Zájezd 

pořádal př. Báchor, když dopravu uhradil Krajský úřad Pardubice. 

Proto také byli přizvání členové ČSV z ostatních ZO v kraji 

Pardubice. Po příjezdu do Slovinska byla zastávka v centru města 

Lukavica a po jeho prohlídce se pokračovalo do Sežany, kde bylo 

ubytování v hotelu Golden Pick. Druhého dne byla výprava přijata 

na radnici Sežany, navštívila Muzeum I. světové války v Lokvi a 

odpoledne hřebčín Lipice, kde shlédla drezůru koní . Tento den byl 

zakončen návštěvou u našeho známého velkovčelaře pana Ivana 

Atelšeka v Poviru. Třetí den odjela výprava ze Sežany do 90 km 

vzdáleného Senčůru, kde se uskutečnila návštěva firmy Logar, která 

vyrábí včelařské potřeby. Tento den následovala ještě návštěva 

muzea v Radovlici a prohlídka centra Lublaně, kde všichni 

povečeřeli. Čtvrtý den patřil návštěvě italského Terstu, zámku Mira 

Mare, následovala prohlídka kostela St. Just a prohlídka přístavu. 

Po obědě v pravé italské picerii byla na programu návštěva u 

italských včelařů. A to už se pomalu přiblížil konec zájezdu, ještě 

večeře v hotelu Golden Pick a ráno v 8 hodin, nabiti mnoha dojmy 

vydávají se účastníci na cestu k domovu. Ti při pozdějším 

hodnocení zájezdu nešetřili chválou. Vidět rozmanitost slovinské 

krajiny, přístavní město Terst a hlavně poznat způsoby a techniku 

včelaření v jižních zemích, to bude patřit k nezapomenutelným 

zážitkům. 

 

Na konci prázdnin a to 25. srpna 2008 se schází výbor na své 

řádné schůzi. Jedná ve složení: Evžen Báchor, Ing. Oldřich Dumek, Ivan 

Kříž, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Bohumír Pitthard, 
František Malovec, Oldřich Kimler, Ing. Josef Šroll. Omluveni jsou: př. Josef 
Havrda, Ing. Jiří Marhan, Ing. Jitka Duchová, Miroslav Kadleček.  

Výbor je seznámen se stanovisky Krajské veterinární správy a 

VÚ včelařského v Dole, která se ve věci povolení prodeje medu 



  

z ochranných pásem liší. Veterináři povolili jeho prodej, když bylo 

vyšetření měli z daného stanoviště negativní, zatímco Výzkumný 

ústav zastává názor, že by med z ochranného pásma měl být 

vyšetřen laboratorně na přítomnost spor moru. Další problém je 

s léčivy, která se do naší republiky dovážejí nelegálně z  ciziny. 

Většinou se jedná o neschválená léčiva. V naší ZO se smí používat 

jen léčiva objednávaná nákazovým referentem. Za zaznamenání také 

stojí čísla o vývozu a dovozu medu. Za první pololetí bylo od nás 

vyvezeno 1592 tun medu za cenu 35, -Kč/kg a za totéž období bylo 

dovezeno do České republiky 800 tun medu v ceně 54, -Kč/kg. 

V našem Pardubickém kraji se pohybují výnosy květového medu 

kolem 25 kg/včelstvo. .  

Samostatnou kapitolu tvoří informace o vydání našeho 

almanachu ke stému výročí. Těch bylo vydáno 1000 kusů v celkové 

ceně 209. 280, -Kč. Zatím bylo zaplaceno 140. 000, - Kč a zbývá 

tedy doplatit 69. 280, - Kč. Tuto částku jsme tiskárně Silueta 

v Sakařově ulici slíbili zaplatit v listopadu tohoto roku. Nyní pohled 

na příliv financí, které nám byly poskytnuty na almanach: Magistrát 

města Pardubic = 30. 000, - Kč, Krajský úřad Pardubice = 25. 000, - 

Kč, firma Janker (za inzerát) = 8. 330, - Kč, ÚV ČSV ´5. 000, -Kč. 

Výbor pověřil přítele pokladníka Marhana vedením evidence 

almanachů a při tom schválil bezplatné předání almanachů takto: 

ÚV ČSV Praha: 20 výtisků, Východočeské muzeum Pardubice: 2 

výtisky, Krajská knihovna Pardubice: 1 výtisk, Slovinský svaz 

včelařů 25 výtisků, Magistrát města Pardubic: 20 výtisků, Krajský 

úřad Pardubice: 10 výtisků, OV ČSV Pardubice (mimo jeho členů 

z ZO Pardubice): 5 výtisků, Krajská veterinární služba: 3 výtisky, 

Státní archív: 2 výtisky, Autorské výtisky př. Báchor, Marhan, 

Vojtěch: 9 výtisků, Autorské výtisky př. Havrda, Poskočil, 

Duchová: 9 výtisků, Korektorky: 3 výtisky. Celkem takto bude 

předáno 109 výtisků almanachu. Byla stanoveny prodejní cena 

almanachu a to 180. -Kč/výtisk. Po 10 výtiscích almanachu předá 

př. Báchor do distribuční sítě a to Střednímu odbornému učilišti 

Nasavrky, Včelařské prodejně v Křemencově ulici v Praze, prodejně 

HELIOS na Pernštýnském náměstí a nabídnou je dalším včelařským 

prodejnám a Základním organizacím v rámci našeho kraje.  



  

Nákazový referent př. Poskočil dostal za úkol připravit nový 

formulář na ošetření včelstev aerosolem. Témuž dal výbor úkol, aby 

spolu s př. Kimlerem provedl odběr vzorků měli, výběr poplatků za 

podložky z VÚ (10, -Kč/podložka). Na nastávající členské schůzi 

budou almanach prodávat almanach členům přátelé Pitthard a 

Malovec. Výběrem žádostí o dotace byli pověřeni přátelé Vlach a 

Dumek. Výborová schůze byla ukončena informací, že od 

Městského obvodu Pardubice 1 dostaneme na uspořádání Dnů medu 

40 tisíc Kč a zdarma sál v Hronovické 

 

28. srpna 2008 se koná členská schůze. V úvodu zhodnotil 

předseda př. Báchor průběh letošní včelařské sezóny, kterou 

ovlivnilo počasí a to zejména 25. června, kdy mnoho škod na 

včelách způsobil orkán. Jako příklad uvedl včelnici př. Vojtěcha. 

Prudké deště navíc ukončily slibně se rozvíjející medovicovou 

snůšku a tak byli mnozí, kteří museli v červenci místo vytáčení 

medu pokrmit. Nezůstalo však jen u této pohromy, k ní se přidala 

další a to v podobě čtyř nových ohnisek moru včelího plodu . Která 

byla zjištěna při vyšetřování letní měli z ochranného pásma kolem 

ohniska na Hůrkách. Postiženi byli přátelé Oldřich Kimler, včelstva 

měl na Slovanech, př. Libor Nevoránek ml., který měl včelstva u 

Haldy, př. František Spálenský ze Zminného.   

Tam, kde byly zimní úhyny z pohledu celé republiky vyšší než 

30%, se dostala včelařům finanční dotace na obnovení stavu 

včelstev. My jsme se o ně nemohli hlásit, neboť stav v ZO našeho 

okresu v úhynech byl následující: Holice = 10, 7%, Přelouč = 17 %, 

Rohovládová Bělá = 22, 77% a naše ZO 10, 4%. Jako 

pravděpodobná příčina vysokých úhynů , zejména v Jižních 

Čechách, se jeví nedostatečné tlumení varoázy. Pokud by to tak 

bylo, tak si naše organizace na tom, svými deseti procenty, stojí 

velmi dobře.  

Na této schůzi byli přijati za členy: Miloš Tesař, zámečník 

z Jezbořic, který chová 2 včelstva a Hana Vlachová z  Pardubic, 

jinak manželka našeho jednatele. Členská schůze také schválila 

prodejní cenu almanachů členům a to ve výši 180 Kč/výtisk.  



  

Med z ochranného pásma by měl být vyšetřen na mor včelího 

plodu. MVDr. Axman však ústně přislíbil, že by mohl být, jako 

doklad, použit výsledek vyšetření měli, pokud ten byl negativní.  

 

8. září 2008 se výborové schůze účastní přátelé: Evžen Báchor, 

Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Vlach, Ing. Josef Šroll, Ing. Oldřich 

Dumek, Ing. Bohumír Pitthard,  Miroslav Kadleček, Ing. Jitka 

Duchová, Josef Havrda, Omluven je př. Ivan Kříž. .  

Př. Dumek poreferoval o návštěvě, kterou vykonal společně 

s př. Báchorem v Novém Městě na Moravě kde se konala velká 

včelařská dvoudenní akce. Bylo tam dost k vidění a inspiraci pro 

naši činnost. V této souvislosti navrhl předseda, abychom jako tam 

podávali na Dnech medu zdarma kaši a to pohankovou s medem, 

což výbor schválil. Mnohé je pro nás zatím v nedohlednu, jako jsou 

například jejich dva včelařské kroužky. Snad by se mohla rýsovat 

na obzoru včelařská výstava, kterou by postupně navštěvovali žáci 

místních základních škol.  

Protože se blíží naše velká akce IX. Dny medu, je jí věnována 

největší pozornost. Jsou rozdělovány konkrétní úkoly tak, aby vše 

proběhlo bez problémů.  

 

11. září 2008 je hlavní náplní členské schůze příprava Dnů 

medu. V úvodu byla uctěna památka př. Ing. Miroslava Novotného 

z Jesničánek, který zemřel 2. září ve věku 83 let.  

 Opomenuta nebyla otázka léčení včel. Podle VÚ včelařského 

v Dole je nejúčinnější způsob proti varoáze předjarní nátěr včelího 

plodu s následnou fumigací. Nyní nás ještě čeká podzimní přeléčení 

a to buď třemi fumigacemi anebo dvěma fumigacemi a nakonec 

aerosolem.  

Předseda poděkoval př. Vlachovi, za jeho dosavadní práci při 

organizování Dnů medu.  V této funkci jej vystřídá přítel František 

Malovec ze Starých Jesenčan. Opětovně se členům připomíná aby 

„Podklady pro statistický výkaz“, které jsou součástí formuláře 

žádosti o dotaci D1, vyplňovali podle skutečnosti. Na základě jejich 

sumarizace v Praze, je pak povoleno množství dovozu medů 

z ciziny. S cenou medu se nemáme podle předsedy podbízet, máme 

jej prodávat nejméně za 100, - Kč/1kg, neboť je to med velmi 



  

kvalitní. Jako příležitost prodat dobře med připomněl přítomným 

možnost zúčastnit se nadcházejících pardubických dožínek.  

V průběhu schůze odebíral př. Miroslav Kadleček od 

důvěrníků použité gabonové pásky. K tomuto se přikročilo proto, 

aby byla jistota, že všichni včelaři pásky ve stanovené době po 

jejich vložení (25 až 30 dnů) tyto vyjmou. Jinak by hrozilo 

nebezpečí, že se roztoči stanou na účinnou látku odolní .  

V závěru členská schůze schválila program nastávajících IX. 

Dnů medu.  

 

Dožínky 13. září 2008  

Je sobota a my se probouzíme do chladného rána. Rtuť na 

teploměru ukazuje pouhých 8°C, když ještě do předchozího dne 

kralovalo léto. Přes poměrně nízkou teplotu pisatel těchto řádků 

otevřel kolem deváté jedno včelstvo, vyjmul z něho dva plásty a 

zavěsil je do zaskleného úlku, smetl ještě něco dalších včel do úlku 

a vydal se na cestu do Tyršových sadů, kde se konaly Pardubické 

dožínky. Tam již stál stánek přítele Evžena Báchora, řada úlů 

starých i moderních a přístřešek pro úlek a pro prodejce medu. 

Když nadešla desátá, byl zahájen program dožínek a návštěvníci 

mimo vystupování souborů na provizorním podiu mohli shlédnout 

celou řadu stánků podél cest parku. Od počátku až do pozdních 

odpoledních hodin byla naše včelařská expozice obležena zájemci 

jak o živé včely, tak i o med a další výrobky z něho i ze včelího 

vosku, které nabízel př. Báchor a jeho manželka. Med mimo přítele 

Báchora prodával přítel Miroslav Kadleček z Pardubic, ul K Olšině 

a přítel Jaroslav Domorák ze Starých Ždánic čp . 14. Odpovídat na 

otázky týkajících se včel, včelích produktů i včelaření pak museli 

všichni. Kromě jmenovaných pak vydatně pomáhali i přátelé 

Oldřich Kimler z Pardubic a mladý včelař Petr Kohout ze Stéblové 

čp74, který byl přijat za člena ČSV 17. dubna tohoto roku.  

Pozdě odpoledne naše účast skončila a nám zbyl dobrý pocit 

z dalšího úspěšného představení včelaření široké veřejnosti i 

povzdechnutí, že opět možnosti nabídnout kvalitní med využili jen 

tři z naší velké včelařské rodiny.  

 

IX. DNY MEDU 11. A 12. října v Hronovické.  



  

Tak jako minulého roku, předcházel otevření Dnů medu 

průvod od McDonalda k radnici na Pernštýnském náměstí.  

 

Bylo přesně 10 hodin, když průvod dorazil před Kulturní dům 

v Hronovické ulici a kdy se otevřely dveře pro čekající návštěvníky, 

kteří zakrátko zaplnili celý sál. Zde již bylo připraveno, tak jako 

v minulých ročnících, mnoho věcí nejen k vidění, ale i k ochutnání 

či zakoupení. Příjemným překvapením pro návštěvníky bylo 

podávání pohankové kaše s medem hned při vstupu do sálu. Kaše 

podle vyjádření chutnala. V programu nechyběl vystoupení 

dětského souboru Perníček, navíc vystoupila švédská kytarová 

skupina Skelleftea quitar Ensable, která v těchto dnech vystupovala 

v Pardubicích. Předseda Evžen Báchor využil její přítomnost 

v našem městě a pozval ji na naši slavnost. Skupina by se nechala 

poslouchat v koncertním sálu. Její produkce byla rušena přílišným 

hlukem přítomných na výstavě a bylo dosti trapné, když 

konferenciérka několikrát vyzývala přítomné, aby se ztišili. Výzvy 

se téměř minuly účinkem a v sále to bylo stále jako ve včelím úlu.  

A nyní stručný výčet toho, co zaplnilo celý sál KD. Vlevo od 

vchodu byl prodej medoviny firmy Jankar profi z Čeladné, přítel 

Josef Vlach s manželkou prodej medu, přítel MUDr. Radek Hubač 

prodej medu a výrobků ze včelích produktů, dvě dívky dohlížející 

na výrobu svíček dětmi , zahrádkářský rádce Josef Hrstka, prodej 

medu manželé Kinzelovi, prodej kozích sýrů a kosmetických 

prostředků kozí farmou z Licibořic, další prodejce medu př. 

Jaroslav Domorák, malované hedvábí a tkané výrobky, Dráteník a 

keramika jím zadrátovaná, prodejna včelařských potřeb z Hradce 

Králové, prodej perníku firmou JaJa, med, ochucené medu svíčky 

vyrobené Evženem Báchorem, ochutnávka různých druhů medovin 

spojen á s prodejem almanachů a odznaků Včelaři Pardubice, 

ukázky vazby květin žákyněmi Floristické školy z Ruseku, další 

prodejce medu, prodej keramiky se včelařskou tematikou,  prodej 

košíkářského zboží a sušených květin. Na vnitřní ploše sálu pak dvě 

řady panelů se včelařskou tematikou a mnoha snímky z  různých 

akcí naší včelařské organizace., dále řada stolů se soutěžními 

vzorky medu, které byly po skončení práce poroty ochutnávány 

návštěvníky Dnů medu. Vystaven byl medomet z nerezu i 



  

nástavkové úly, vyrobené jak amatéry, tak i profesionálními 

výrobci.  

Ani tohoto roku nechyběly živé včely v zaskleném úlku, který 

tam vystavil pisatel těchto řádků. Úlek se dvěma plásty nad sebou 

dával možnost nerušeného pozorování chování včel v jejich 

příbytku jak dospělým, tak i nejmladším návštěvníkům dnů medu. 

Na mnoho jejich otázek odpovídali přátelé , kteří se u úlku během 

obou dnů střídali.  

Po oba dny přispíval ke zpestření programu syn přítele Josefa 

Piskače také Josef, který předváděl přes jeden metr dlouhého hada 

škrtiče. Nebylo málo těch, kteří se tak trochu zbavili značného 

odporu k plazům jako takovým a mnozí si jej i pohladili.  

Kdo chtěl, mohl se po oba dny podívat na videoprodukci, kde 

byly promítány záběry z minulých Dnů medu.  

 V sobotu u dopoledne neočekávaně navštívil krátce naše Dny 

medu i předseda vlády Mirek Topolánek v doprovodu krajského 

hejtmana Ivo Tomana a primátora města Jaroslava Demla… Tito se 

zúčastnili slavnostního křtu našeho Almanachu. Byla jen škoda, že 

pro přílišnou hlasitost zvuku byly jejich zdravice, které pronesli při 

křtu našeho Almanachu, pro přítomné nesrozumitelné.  

Nebyla by to akce včelařů, kdyby na ní chyběly přednášky 

včelařských odborníků. Přednáška přítele Ing. Václava Smělého 

z Prahy zaujala přítomné zejména jeho popisem, jak dociluje 

vysokých výnosů medu v polystyrenových úlech, s nimiž včelaří 

přímo v Praze. O využití včelích produktů pak přednášel př. Dr. 

Karel Bojda z Čeladné. Zajímavou pasáží jeho přednášky byla i 

výroba medoviny.  

Tak jako každý rok i letos se konala Soutěž o nejlepší med. Tu 

jako předseda komise zorganizoval a řídil přítel Ing. Stanislav 

Poskočil. Vzorky do ní odebírala v sobotu od 7 hodin př. Ing. Jitka 

Duchová. Členy hodnotící komise byli přátelé: Oldřich Kimler , xxx 

Krulich, Ing. Jiří Vojtěch, Josef Piskač, Ing. Josef Šroll a nevčelaři 

paní Kabelová, Tomišková, Strnadová a pan Crkal.  

Pravidla soutěže navázala na zkušenosti z předchozích 

ročníků. Při přebírání vzorků tyto byly zapisovány do knihy a byla 

jim přiřazována náhodná čísla, aby hodnocení medů bylo 

anonymní. Každý z členů komise měl úkol subjektivně ohodnotit 4 

základní vlastnosti přeložených 67 vzorků. Každá z vlastností - 



  

chuť, čirost, vůni a čistotu obdržela od každého člena komise 

bodovou hodnotu od 1 (nejhorší) do 10 (nejlepší) .  

Mimo tohoto byl měřen refraktometrem obsah vody v medu. 

V prvních ročnících byla obsahu vody připsána odpovídající jeho 

procentu a vzhledem k tomu, že počet hodnotitelů byl deset, měla i 

hodnota obsahu vody desetinásobek. 15% obsahu vody bylo 

přiřazeno 100 bodů, 20% pak 0 bodů a 22% minus 50 bodů .  Po 

zkušenostech, kdy toto kritérium převažovalo a podstatně 

potlačovalo bodovou hodnotu ostatních vlastností , byla v roce 2006 

provedena korekce na poloviční hodnoty.  

Vlastní hodnocení započalo v sobotu v 10 hodin v kterémžto 

čase skončilo i přijímání vzorků do soutěže. Ve 13 hodin byly první 

dílčí výsledky od hodnotitelů předávány panu Jiřímu Rolečkovi , 

který je počal zpracovávat a po skončení měření obsahu vody 

sestavil konečnou tabulku. Ve výsledcích byli samostatně 

hodnoceni členové jiných ZO ČSV.  

Nejvíce bodů a tím i první místo v celkové výsledkové listině 

získal Aleš Pitthard, druhý byl př. Jan Macháček mladší teprve na 3 

místě se objevuje náš člen a to Miroslav Kadleček z Pardubic, tímto 

výsledkem se stal vítězem v soutěži o nejlepší med Pardubicka.  

Druhý pak byl př. Ing. Jan Novák a třetí vzorek byl opět př. 

Miroslava Kadlečka. Ve výsledkové listině hostů, byl samozřejmě 

nejlépe hodnoceným med př. Aleše Pittharda ze ZO Svoboda nad 

Úpou, na druhém místě Jan Macháček mladší ze ZO Hradec 

Králové a na třetím místě Jan Macháček rovněž ze ZO Hradec 

Králové.  

Výsledky soutěže byly oficiálně vyhlášeny v neděli odpoledne.  

Na závěr je nutno dodat, že hlavním organizátorem byl př . 

František Malovec, který tuto funkci převzal po odstoupivším př. 

Josefu Vlachovi a opět nemalou pomocí přispěl přítel Václav Bureš, 

tím, že zajistil přepravu stánků a panelů. Poděkování pak patří 

mnoha dalším, kteří se podíleli na přípravě a na organizaci této naší 

slavnosti.  

 

 

V pátek 17. října 2008 zemřel náš dlouholetý člen, zkušený 

včelař a dobrý přítel Vlastimil Benadik z Hrádku. Dne 3. listopadu 

by se dožil 75 let . O včely projevoval zájem už na obecné škole, 



  

kde je s nimi seznamoval pan učitel.  Do naši včelařské organizace 

vstoupil 1. prosince 1957 a včelařit začal v roce 1958, kdy si pořídil 

od bývalého jednatele spolku př. Matějky dva roje, které usadil 

v Budečácích. V průběhu poměrně krátké doby se zařadil k těm 

nejzkušenějším včelařům, stal se členem výboru ZO a zastával 

funkce pastevního a chovatelského referenta. V sedmdesátých a 

osmdesátých letech choval až 144 včelstev.  Byl mezi prvními, kdo 

dal svá včelstva na kola a přivážel je zejména k zemědělským 

plodinám a do sadů. Zvládl chov matek i výrobu mateří kašičky. Té 

vyprodukoval například v červnu 1989 519 gramů. V pátek 24. října 

jsme se s ním byli rozloučit v pardubickém krematoriu.  

20. října 2008 se sešel výbor v tomto složení: Evžen Báchor, 

Ing. Jiří Marhan, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Josef Vlach, Ing. 

Bohumír Pitthard, Ing. Josef Šroll, Ing. Stanislav Poskočil,  Oldřich 

Kimler, Ivan Kříž,, Petr Kohout a Josef Havrda.  

V úvodu byli předsedou všichni pozváni na oslavu 90 . Výročí 

vzniku Československa. Na to zhodnotil letošní Dny medu, které 

byly vyvrcholením naší spolkové činnosti a jsou navrženy do 

celostátního seznamu význačných akcí. Jeho návrh, aby se přští 

Dny medu konaly v malé hale zimního stadionu výbor neschválil. 

Př. Marhan uvedl, že letos objednal U zelené žáby 77 obědů, ve 

skutečnosti jsme jich odebrali 107 a stály 8. 560, - Kč.  

Zmíněna byla příprava Metodického pokynu pro všechny 

chovatele zvířat, včelaře nevyjímaje. V něm bude ochranné pásmo 

kolem ohniska moru považováno za rizikové po dobu pěti let a po 

této době se musí opět vyšetřit včelstva na mor.  

Z hlášení, které naši členové podali současně s žádostí o dotace 

D1, vyplývá, že průměrný výnos v naší ZO byl 16, 5 kg na 

včelstvo.  

Nadcházející členské schůzi bude podán návrh na kooptaci př. 

Petra Kohouta na. 30. 9. 1974 ze Stéblové do výboru ZO s tím, že 

se ujme funkce jednatele za odstupujícího př . Ing. Josefa Vlacha.  

Špatnou zprávou bylo zjištění dalších 12 ohnisek moru včelího 

plodu na Přeloučsku.  

 

 

23. října 2008 se koná v kavárně Evropa členská schůze, 

kterou za nepřítomného Evžena Báchora řídí místopředseda Ivan 



  

Kříž. V úvodu byla uctěna památka př. Vlastimila Benadika, 

kterému vzpomínku věnoval př . Ing. Jiří Vojtěch.  

Př. Ing. Josef Vlach oznámil přítomným, že končí na vlastní 

žádost ve funkci jednatele. Na to členská schůze schválila kooptaci 

př. Petra Kohouta do výboru  

Př. pokladník Marhan vrátil předsedovi částku 49. 130, - Kč, 

kterou tento uhradil vyšetření vzorků měli na mor v první a druhé 

etapě.  

Za člena naší ZO ČSV byl přijat Milan Roček z Tutrova čp. 

43, který chová dvě včelstva.  

Oproti minulému roku se snížil počet včelstev o 290 . Z toho 

bylo pak 34 včelstev těch členů, kteří se z naší ZO odhlásili . Bylo 

doporučeno důvěrníkům, aby ověřili, co se se včelstvy popřípadě 

s včelařským zařízení stalo.  

 

Dne 28. října 2008 jsme se zúčastnili oslav 90. výročí vzniku 

Československé republiky. Shromaždiště bylo na Pernštýnském 

náměstí a odtud velice dlouhý průvod pak směřoval na Legionářské 

náměstí. V průvodu bylo mnoho korporací, spolků a občanských 

sdružení. Pamětníkům průvod připomínal podobné akce konané za 

první republiky. V průvodu nechyběla hudba ani jezdci Městské 

policie na koních. Pozornost budila jednotka ve historických 

uniformách, která na legionářském náměstí předvedla dobová 

armádní cvičení.  

O významu 28. října 1918 promluvil primátor města Pardubice 

pan Jaroslav Deml, jako host vystoupil primátor regionu Vysoké 

Tatry Ján Mokoš a historik PhDr. Jiří Kotyk. Všichni zdůraznili 

úlohu T. G. Masaryka, Rastislava Štefánika a dalších, kteří se o 

vznik společného státu Čechů a Slováků zasloužili.  

 

18. listopadu 2008 se schází v klubovně v Evropském domě 

výbor v tomto složení: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ing. Oldřich 

Dumek, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Miroslav 

Kadleček, František Malovec, Ing. Bohumír Pitthard a Josef 

Havrda.  

Předsedou seznamuje přítomné s nařízením Krajské veterinární 

správy, v němž jsou vyjmenovány obce kolem ohnisek moru 

včelího plodu na Přeloučsku. Je to téměř celé území sousední ZO 



  

Přelouč. Situce pro nás přímo hrozivá a př. Dumek dostává úkol, 

aby navštívil centrální registr a tam získal informace o včelařích  

chovajících včely v obcích našeho území spadajících do ochranných 

pásem z Přeloučska a vytvořil jejich seznam. Odběrem zimní měli 

jak v ochranných pásmech, tak i mimo ně se bude zabývat 

nadcházející členská schůze, Otevřena zůstává otázka, jakým 

způsobem uhrazovat částku 450, - Kč za vyšetření jednoho vzorku 

měli na přítomnost spor moru včelího plodu a to zda ji uhradit 

z prostředků ZO nebo ji vybírat od členů.  

Podle př. Marhana máme v ZO asi 15 členů, kteří nechovají 

buď žádné včelstvo, nebo jen jedno a kteří si pro zachování členství 

musí připlatit.  

 

 

20. listopadu 2008 se koná členská schůze. V předsálí se 

vyplácejí dotace na podporu včelařství D1 a vybírají členské 

příspěvky. Administrativu s tím spojenou zajišťují přátelé Marhan, 

Kimler, Kadleček Vlach. Př. Vojtěch nechává odepisovat členy 

prohlášení, že tito souhlasí s použitím jejich osobních údajů v rámci 

ČSV… Vstupenky na ples při tom nabízí př . Dumek a Almanachy 

př. Pitthard.  

Neobvyklý další program spočívající v přednášce cestovní 

kanceláře BECK REISEN, která nabízí zájezdy do Egypta a do 

Německa trvá od 17. 10 do 18. 20 hodin. V průběhu přednášky je 

všem přítomným podána večeře, kterou uhradila zmíněná cestovní 

kancelář. Během večeře je pak uskutečněno losování o slevy na 

nabízené zájezdy a s výherci pak sepisovány přihlášky.  

Po skončení přednášky jsou probírány organizační záležitosti 

Přítomní jsou seznámeni se situací na Přeloučsku. S možností pro 

začínající včelaře získat podporu od Krajského úřadu . Dále s tím, 

jak se bude odebírat a odevzdávat měl z ochranných pásem i od 

těch včelařů, kteří mají včelstva mimo pásma.  

Letmým pohledem do nového ceníku Svépomocného fiondu, 

který se začíná přizpůsobovat zvýšeným cenám včelařských potřeb, 

byla tato schůze ukončena. Na úplný závěr tohoto posledního 

v tomto roce setkání popřál předseda všem hodně zdraví a úspěchů 

v jejich činnosti.  

 



  

V průběhu první poloviny prosince, kdy je předpoklad buď 

žádného nebo jen minimálního plodu ve včelstvech, provádím třetí 

podzimní ošetření a to aerosolem, když jsme před tí v říjnu dvakrát 

fungovali. Na aerosolovou techniku věnovali mnozí členové 

finanční prostředky za přispění státní dotace a ta se jeví jako jedna 

z nejúčinnějších při tlumení varoázy. Protože v té době byly teploty 

pod 10°C, byl místo vody použit jako medium čistý lékařský 

aceton, do něhož se přidal lék M1 AER a to 16 kapek na 300 ml 

acetonu. Protože ne všichni si mohli kompresor a vyvíječ aerosolu 

pořídit, tak jim mnozí touto metodou včely ošetřovali. Například 

pisatel těchto řádků naložil zařízení do auta a během dvou dnů 

ošetřil 101 včelstev osmi přátelům  v Pardubicích, Starých Čívicích, 

Úhřetické Lhotě a v Uhersku.  

 

Výboru však rok 2008 neskončil, neboť předseda svolává jeho 

členy na mimořádnou schůzku a to na 15. prosince 2008 s tím, že 

je potřeba projednat několik záležitostí, z nichž některé nesnesou 

odkladu. Tou první byla distribuce tubusů na měl , které se musí 

rozdělit mezi důvěrníky v ochranných pásmech ohnisek moru 

včelího plodu. Do nich budou včelaři ukládat měl, která bude ve 

VÚ v Dole vyšetřena nejen na varoázu, nýbrž i na mor včelího 

plodu. Pokud bude toto druhé vyšetření negativní , budou ochranná 

pásma prohlášena za zaniklá. Další úkol spočíval v přípravě plánu 

činnosti na příští rok 2009.  

Odkládat se také nedalo předávání jednatelské funkce př . 

Vlachem př. Petru Kohoutovi, který byl kooptován do výboru a 

funkce by se měl ujmout od 1. ledna 2009. Zprávu jednatele za rok 

2008 však přednese na VČS př. Vlach.  

Jednání se týkalo též stanovení částek, kterými mají být 

odměněni členové výboru. Letos se toto stane ne formou odměny, 

jak tomu bylo v letech minulých, nýbrž formou Dohody o 

provedení práce. Výbor schválil na tyto dohody vyplatit následující 

částky: předsedovi Evženu Báchorovi = 10. 000, - Kč, pokladníkovi 

př. Marhanovi = 3. 500, -Kč, Nákazovému referentovi Stnislavu 

Poskočilovi = 2. 500, - Kč, jednateli Josefu Vlachovi = 2. 000, -Kč,  

za zpracovávání administrativy ZO Oldřichu Dumkovi = 1. 800, - 

Kč, kulturní referentce Jitce Duchové = 1. 000, - Kč, aapisovateli 

Josefu Havrdovi 1. 700, -, př. Bohumíru Pitthardovi = 1. 000, - Kč, 



  

př. Josefu Šrollovi = 1. 500, - Kč, př. Kimlerovi = 800, - Kč, př. 

Františku Malovcovi = 1. 000, - Kč, př. Miroslavu Kadlečkovi = 

500, - Kč.  

Došlo ke změně na Krajské veterinární správě pro Pardubický 

kraj, kdy z péče o včely odchází MVDr. Vodrážka a na jeho místo 

nastupuje MVDr. Hnulík.  

V informacích z Ústředí, které podal předseda, zazněla slova o 

stížnostech na našeho člena př . MUDr. Radka Hubače a to že jeho 

přednášky mají nízkou úroveň a že se více věnuje více prodeji 

svých výrobků ze včelích produktů.  

Výbor schválil, že se Výroční členská schůze v roce 2010 bude 

konat 23. ledna 2010. To proto, aby byl dostatečný prostot po léčení 

aerosolem v prosinci na vložení podložek a následný odběr měli po 

jednom měsíci po jejich vložení.  

Na závěr posledního našeho setkání zpráva ze Státního archivu 

v Pardubicích, kde nám včelařům založili složku, do které budeme 

ukládat archiválie včetně kronik.  

 

Jak vypadal rok 2008: 

Teplá zima neumožnila včelám klidné sezení a předjarní 

ošetření všech včelstev v celé ZO, které bylo nařízeno těm 

organizacím, u nichž bylo po vyšetření zimní měli méně než 25% 

na varoázu negativních stanovišť, do kterých jsme spadli i my, jim 

také milé nebylo. Ošetření se v měsíci únoru prováděl nátěrem 

zavíčkovaného plodu přípravkem M1 AER, ředěného vodou a to na 

50 ml vody 5 kapek léčiva a následnou fumigací. Přes tyto zásahy 

přírody i nás včelařů se včelstva rozvinula poměrně brzy do síly, 

čemuž nasvědčovala slušná snůška z ovocných stromů a řepky. 

Bohužel pohroma jménem Kyryl ve třetí červnové dekádě, přinesla 

mimo vyvrácených stromů i kroupy o průměru větším než 2 cm, a 

téměř konec všech nadějí na další přínos . Tomu také odpovídaly 

výsledky produkce medu.  

Problémy s morem a s varoázou vyžadovaly značné úsilí 

směřující k jejich zdolání. Aby byl lepší přehled o tom, jak 

jednotliví včelaři svá včelstva léčí, byl vytvořen př. Dumkem 

dokument „Potvrzení o léčení včel“ pro celý rok 2008 . Jsou v něm 

uvedeny všechny úkony jak nařízené veterinární správou (nátěr 

plodu, vkládání gabonových pásků, fumigace, aerosol), tak i 



  

dobrovolné použití formidolových desek. Úkony musí bý 

prováděny komisionálně za přítomnosti včelařského důvěrníka, 

který je na zmíněném dokumentu potvrzuje razítkem a podpisem.  

Spolkový život přes všechny těžkosti pokračoval. Uspořádali 

jsme Včelařský ples, uskutečnilo se VI. Setkání u kočovného vozu 

pod Kunětickou horou s kurzem pro začínající včelaře, zájezd k př. 

Zelenému i př. Báchorem zorganizovaný tematický zájezd do 

Slovinska s návštěvou italských včelařů,  

Vyvrcholením byl IX. Ročník Dnů medu se soutěží o nejlepší 

med a společně s mnoha organizacemi a spolky jsme oslavili 90. 

Výročí vzniku Československa.  


